
 ماه گذشته خبر آمد 
ً
کش و قوس های زیادی برای رفع فیلترینگ انجام شد و نهایتا

که سه قوه برای این مهم به اجماع رسیده اند. خبری که بار دیگر امید را به صاحبان 
کسب وکار و دیگر کاربران شبکه های اجتماعی برای دسترسی بی دردسر به پلتفرم ها 
 کلید حل مسئله فقط »اجماع« برای 

ً
برگرداند. رفته رفته مشـــخص شد که ظاهرا

رفع فیلترینگ نیســـت و یک مانع بزرگ دیگر وجود دارد؛ »زیرساخت«. با توجه 
به اینکه رفع فیلتر می تواند موج بزرگی از افزایش ترافیک اینترنتی را به همراه داشته 
باشد، زیرساخت های فعلی توانایی پاسخ گویی به این حجم از تقاضا را ندارند. 
این یعنی نمی توان به یکباره این تغییر بزرگ را اعمال کرد و باید به صورت تدریجی 
و با اولویت بندی پیش رفت. موضوعی که سیدستار هاشمی، وزیر ارتباطات هم 
پیش تر به آن اشاره کرده بود. درباره این مانع جدید، دو نکته وجود دارد. اول اینکه 
اصل رفع فیلتر پذیرفته شده و اکنون درباره چگونگی اجرای آن صحبت می کنیم؛ 
تغییری که شاید بتواند دریچه ای به سوی بهبود شرایط فضای دیجیتال کشور باشد. 
نکته بعدی هم اینکه تلاش هایی که برای رفع فیلترینگ انجام شده نباید معطل مسائل 
فنی باشند. سال گذشته تعرفه های اینترنت به بهانه توسعه زیرساخت افزایش پیدا 
کرد و اپراتورها قول دادند به تدریج کیفیت زیرساخت ها را بهتر کنند. بنابراین انتظار 
می رود که این مانع هم هرچه زودتر برطرف شود تا کشور به سمت یک حکمرانی 

واقعی و کارآمد در فضای مجازی برود.

   یکی از آلوده ترین کشورها به »بدافزار« هستیم
بهزاد اکبری، مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت، به تازگی در مصاحبه ای آمارها و 
تحلیل هایی ارائه کرده که وضعیت فعلی فضای اینترنتی و زیرساختی آن را نشان می دهد. 
او گفته بیش از ۵۰ درصد ترافیک اینترنت کشور از مسیر فیلترشکن ها می گذرد. این مسئله 
نه تنها سرعت دسترسی کاربران را کند کرده، بلکه مشکلات امنیتی فراوانی نیز به دنبال دارد. 
استفاده گسترده از فیلترشکن های ناایمن باعث آلودگی شدید دستگاه های کاربران شده و 
کشور را به یکی از آلوده ترین نقاط جهان از نظر بدافزار تبدیل کرده است. این آلودگی ها 
موجب شکل گیری شبکه های بزرگی از بدافزارها شده که به مهاجمان خارجی اجازه می دهد 

از دستگاه های کاربران برای حملات داخلی و خارجی استفاده کنند.

   امسال ۱۳ درصد از ترافیک اینترنت کم شد
آلودگی گسترده شبکه پیامدهای بسیار مضری دارد. به گفته اکبری، روزانه حجم 
زیادی از حملات ســـایبری از شـــبکه ایران به خارج از کشور صورت می گیرد. 
 IP این مســـئله باعث شـــده برخی ارائه دهندگان خدمات خارجی، آدرس های
ایرانی را در لیست سیاه قرار دهند. به همین دلیل، حدود ۳۰ درصد از دامنه های 
اینترنتی برای کاربران ایرانی غیرقابل دسترس شده اند. جالب است که این میزان، 

ســـهم فیلترینگ کمتر از ۱۰ درصد برآورد می شود و مابقی ناشی از تحریم ها و 
آلودگی های شبکه است. به عبارتی، از هر سه دامنه اینترنتی در جهان، یکی برای 

کاربران ایرانی مسدود است.
از سوی دیگر، آمارهای مربوط به پهنای باند اینترنت کشور نیز قابل تأمل است. 
پهنای باند فعلی کشـــور حدود ۱۰.۵ ترابیت بر ثانیه است، اما مصرف ترافیک 
بین المللی در ســـاعات اوج تنها بین ۶ تا ۷ ترابیت بر ثانیه گزارش شـــده است. 
در حالی که ترافیک اینترنت در ســـال های گذشته به طور متوسط ۳۰ درصد رشد 
می کرد، محدودیت های اعمال شـــده در سال ۱۴۰۱ باعث افت ۵۰ درصدی آن 
شـــد. هرچند این روند به آرامی رو به بهبود گذاشـــته، اما هنوز به سطح پیش از 
محدودیت ها بازنگشته ایم. جالب تر اینکه از زمان آغاز به کار دولت چهاردهم، 
رشد ترافیک اینترنت تنها ۱۷ درصد بوده است، رقمی که حکایت از کندی شدید 

رشد مصرف اینترنت در کشور دارد.

   سهم ناچیز پیام رسان های داخلی
از کل مصرف کشور

بنا به گفته های اکبری، در ســـاعات اوج مصرف، حـــدود ۳.۵ ترابیت بر ثانیه 
ترافیک داخلی در مرکز تبادل ترافیک تهران ثبت می شـــود. این آمار البته شامل 
ترافیک محتوایی و خدمات میزبانی شـــده در شبکه اپراتورها نیز هست. اما سهم 
پیام رســـان های داخلی از این ترافیک تنها ۳۰۰ گیگابیت بر ثانیه است، رقمی که 

نشان دهنده سهم ناچیز این پلتفرم ها از مصرف کل کشور است.
یکی از دغدغه های اصلی در این میان، تأثیر رفع فیلترینگ بر وضعیت شـــبکه 
اســـت. اکبری معتقد است در صورت برداشتن ناگهانی فیلترینگ، احتمال بروز 
اختلال در شبکه اپراتورها وجود دارد. با این حال، او تأکید می کند که برنامه ریزی 
برای اکوسیستم دیجیتال کشور باید بلندمدت باشد. در شرایطی که شاخص سرانه 
مصرف دیتا در کشور حدود ۲۳ کیلوبیت بر ثانیه است و این رقم در ترکیه ۵۰ و در 
آمریکا بیش از ۲۰۰ کیلوبیت بر ثانیه است، واضح است که کشور ما نیازمند رشد 
چشمگیر در مصرف دیتا است. پیش بینی ها نشان می دهد که رفع فیلتر پلتفرم های 
پرمصرف می تواند حداقل ۳۰ درصد به ترافیک کشـــور اضافه کند، اما این رشد 

تنها در صورتی پایدار خواهد بود که زیرساخت ها به موازات آن توسعه یابند.

   گمانه زنی هایی
گرام وجود دارد درباره رفع فیلتر اینستا

عدد و رقم هایی که بهزاد اکبری درباره اوضاع پهنای باند و مصرف اینترنت در ایران 
مطرح کرد، اهمیت زیادی دارد. از صبح روز گذشته همین بحث در جریان بوده که 
دولت از طرق مختلف گفته زیرساخت ها به اندازه ای نیست که بتوانند به صورت 

ناگهانی تغییرات جدی مانند فیلترینگ سراسری را تحمل کنند. 
با این وجود یک ســـری گمانه زنی ها درباره فیلترینگ اینستاگرام نیز وجود دارد و 

 ارتباطاتی از طریق 
ً
برخی کارشناسان معتقدند این اتفاق قریب الوقوع است. ظاهرا

IXPs در قطر یا عمان قرار اســـت بین ایران و IP های متا برقرار شود، اما این ها 
 در حد گمانه زنی اســـت. البته پیام اصلی بر این استدلال تأکید می کند که 

ً
صرفا

زیرساخت، کشش لازم برای افزایش شدید حجم ترافیک بین الملل را ندارد و به 
نظر استدلال درستی است. 

   زیرساخت های ما در گذشته بهتر بود
 به 

ً
نکته اول این است که عبارت »زیرساخت« یک دامنه وسیع را پوشش می دهد و لزوما

 شامل 
ً
معنای ظرفیت پهنای باند بین الملل نیست. این عبارت ابعاد دیگری هم دارد، مثلا

لایه دسترسی، لایه انتقال، یا حتی زیرساخت اپراتور ها نیز می شود. اگر همه این ها را در 
 یک دهه اخیر، به دلایل 

ً
نظر بگیریم، وضعیت کلی زیرساخت های ما در طول تقریبا

مختلفی مانند تحریم ها، افزایش قیمت دلار و مسائل مالی متعددی که شرکت ارتباطات 
زیرساخت با آن ها مواجه بوده، چندان مناسب نبوده است. البته رویکرد دولت های قبل 
 رو به بدتر شدن 

ً
هم در تشدید این مشکلات بی تأثیر نبوده اما درواقع وضعیت کلی تقریبا

بوده است. از سوی دیگر سرمایه گذاری های لازم و کافی در حوزه خرید تجهیزات، 
بازسازی زیرساخت های حیاتی ارتباطی و موارد مشابه اتفاق نیفتاده است. وقتی این 
سرمایه گذاری ها انجام نشده، پاسخ خیلی ساده است؛ بله، هرچه به گذشته بازگردیم، 
ظرفیت بیشتری وجود داشته است. دلیلش این است که عمر مفید زیرساخت های ما 

کمتر سپری شده بود و کیفیت بهتری ارائه می دادند. 

   بازی مرغ و تخم مرغ با فیلترینگ
بعد از دوران کرونا تعداد کاربران اینترنت در کشور ما افزایش یافته و با یک سیر صعودی 
مواجه شده ایم. به عبارتی سال به سال تعداد کاربران اینترنت و شبکه های اجتماعی در 
کشور افزایش پیدا کرده است. کاربرانی که اکنون متقاضی استفاده از شبکه های اجتماعی 
پرطرفدار مسدودشـــده هستند، نسبت به قبل از مسدودسازی )یعنی پیش از شهریور 
۱۴۰۱( به مراتب بیشتر شده اند. علاوه بر این، میزان ترافیک اینترنتی که این کاربران مصرف 
می کنند نیز بسیار بیشتر است. از نگاه زیرساخت، مفهوم »کاربر« و »استفاده« به طور 
مســـتقیم با »ترافیک« تعریف می شود؛ یعنی آن ها با میزان ترافیک سروکار دارند. حالا 
اگر نگاه کنیم، سال به سال و حتی ماه به ماه، میزان مصرف محتوای ویدئویی، صوتی و 
 چندرسانه ای در حال افزایش است. وقتی این اتفاق می افتد، حتی در بازه های 

ً
اصطلاحا

زمانی کوتاه مدت مثل دو یا سه ماه هم شاهد افزایش چشمگیر ترافیک هستیم، چه برسد 
به بازه های طولانی تر مثل دو یا سه سال. 

 اگر رفع فیلتر هر یک از این پلتفرم ها انجام شود، حجم ترافیک بسیار بالایی اضافه 
ً
طبیعتا

خواهد شـــد. بنابراین، می توان پذیرفت که زیرساخت آمادگی لازم را ندارد. اما از سوی 
 به صورت تدریجی انجام 

ً
دیگر، باید این را هم در نظر گرفت که چنین اقداماتی معمولا

می شود. این موضوع خودش نوعی بازی مرغ و تخم مرغ است. اینکه آیا اول زیرساخت 
را توسعه دهیم و بعد درباره رفع فیلترینگ تصمیم گیری کنیم یا برعکس، ابتدا فیلترینگ را 

بازنگری کنیم و سپس توسعه زیرساخت را در دستورکار قرار دهیم. این نوع استدلال بیشتر 
شبیه به یک توجیه رسانه ای است تا یک تحلیل سیاستی معتبر. دلیلش این است که اگر 
همین حالا اجماع لازم در دولت وجود داشت و یکی از این پلتفرم ها یا چند پلتفرم دیگر 
در دستورکار رفع فیلتر و بازگشایی قرار می گرفت، می شد انتظار داشت که به تناسب، سود 
لازم و عواید مالی کافی به اپراتور ها و سایر بازیگران زنجیره برسد. درنتیجه، در بازه زمانی 

کوتاه تر، بهبود و نوسازی زیرساخت ها و تجهیزات نیز عملی می شد. 

   نباید به زیرساخت نگاه قلکی داشته باشیم
شـــرکت ارتباطات زیرساخت به عنوان یکی از مهم ترین نهاد های موجود در زمینه ارائه 
اینترنت با کیفیت مطلوب اســـت. در طول سال ها و به ویژه بعد از سال ۱۴۰۱ یا همان 
دوران پسافیلترینگ، برخوردی که با شرکت ارتباطات زیرساخت به عنوان تأمین کننده 
اصلی، شرکت مادر تخصصی و عمده فروش اینترنت در ایران صورت گرفت، برخوردی 
درست و مبتنی بر نگاه کارشناسی نبود. دولت ها و اکوسیستم، به این شرکت به عنوان یک 
قلک یا صندوق نگاه کردند و تلاش داشتند هزینه های مختلف و متعددی را به آن تحمیل 
کنند، بدون اینکه توجه کنند که پایداری این شرکت باید اولویت باشد. یعنی امکانات و 
ظرفیت های لازم برای پایداری، تداوم حیات و بقای این شرکت از دست رفت. نتیجه این 

اتفاق این بود که کل کشور دچار آسیب شد. 
این روند، نه تنها کمکی به ایجاد درآمد پایدار یا تزریق بودجه مناسب به شرکت ارتباطات 
 این شرکت را به سمت 

ً
زیرســـاخت نکرد، بلکه بیشتر به آن هزینه تحمیل کرد و عملا

ورشکستگی سوق داد. گزارشی که چند ماه پیش درمورد صورت های مالی این شرکت 
منتشر شد، ابهامات و تخلفات موجود را به صورت کامل و مشهود نشان داد. این موارد 
هم مورد توجه رسانه ها و کارشناسان قرار گرفت و هم پیش تر در تحلیل ها پیش بینی شده 
بود. درواقع، تحلیل ها به وضوح نشان می دادند که این شرکت حداقل های لازم برای بقا 

و پایداری را ندارد. 

   افزایش مصرف می تواند
به توسعه زیرساختی منجر شود

تأکید رئیس جمهور از زمان تشکیل کابینه و حتی قبل از آن، رفع فیلترینگ بود. موردی که 
بنا به اظهارات سیاسیون تلاش های زیادی هم برای آن انجام شده و روسای سه قوه بر سر 
این مسئله به اجماع رسیده اند. با این حال بهتر است این روند تسریع پیدا کند تا هرچه 
زودتر زیان های اقتصادی، اجتماعی و امنیتی آن گریبان مردم را بیش از این فشار ندهد. 
اگرچه مشکل زیرساختی وجود دارد و ظرفیت باید توسعه پیدا کند، اما با افزایش درآمد 
اپراتور ها و سایر بازیگران زنجیره ارزش و زنجیره تأمین اینترنت، به واسطه افزایش مصرف 
مردم، توسعه ظرفیت زیرساختی نیز به صورت متناسب رخ خواهد داد. به نظر می رسد این 
موضوع جای نگرانی چندانی ندارد. کافی است در درجه اول پایداری شرکت ارتباطات 
زیرساخت به معنای واقعی کلمه تضمین شود و در درجه دوم رفع فیلترینگ به شکل فعلی 

کلید بخورد و حکمرانی واقعی و کارآمدی بر فضای مجازی اعمال شود.

اوایل صبح روز گذشته بود که خبر رسید شهرداری منطقه11 
تهران مقابل ورودی پاساژ علاءالدین نیوجرسی قرار داده 
و اقدام حقوقی نیز در دست اجراست. شهرداری منطقه11 
اعلام کرده بود: »به دلیل عدم توجه مالک پاساژ علاالدین 
به اخطار های مکرر در راستای حفظ جان مردم و حقوق شهروندی، شب 
گذشته)یکشنبه( توسط شـــهرداری منطقه11 سازه نیوجرسی روبه روی 
ورودی ساختمان پاســـاژ علاءالدین قرار گرفت و از تردد ممانعت شده 
است. همچنین توسط شهرداری منطقه11 اقدام حقوقی در دست اجراست 
و سازه های ناایمن این پاساژ به دلیل عدم همکاری و توجه مالک جمع آوری 

می شود.«

   به جز پاساژ علاءالدین، 2 ساختمان مهستان
و آلومینیوم در منطقه ۱۱ وضعیت بحرانی دارند

آن طور که شهرداری منطقه۱۱ در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید، ماجرای 
ناایمن بودن و تخلفات مالک پاســـاژ علاءالدین به امروز و دیروز بازنمی گردد 
و طی ۳ ســـال اخیر بیش از ۱۰ اخطار به دلایل مختلف دریافت کرده اســـت. 
منطقه۱۱ درحال حاضر ۲ ســـاختمان بحرانی دیگر)مهستان و آلومینیوم( به جز 
پاساژ علاءالدین دارد. البته طی ۳ سال اخیر تنها در همین منطقه، ۱۱ ساختمان 
ناایمن وجود داشت؛ اما با توجه به پیگیری های شهرداری این منطقه و همکاری 
مالکان این عدد به ۳ ســـاختمان رسید. این امر به واسطه پیگیری های حقوقی، 
اقدامات قضایی و برخی اقدامات در حوزه شهرسازی انجام شد. یکی از نمونه های 
شـــاخص که برای اولین بار در بلدیۀ تهران انجام شد، پروژه پاساژ آزاد یا همان 

»دراکولای تهران« است. 
شـــهرداری تهران به دنبال ناایمن بودن پاســـاژ آزاد، این پاساژ را با رأی دادستان 
پلمب کرد و تمام اقدامات حقوقی را با توجه به عدم همکاری مالک، انجام داد. 
در عرض یک ســـال، آن ملک ۷۰ ســـاله که زیر آن سه طبقه منفی داشت و پی 
ساختمان را کنده بودند، ترمیم و اصلاح شد. در این بین، رأی ماده ۱۰۰ نیز انجام 
شد. بعد از یک سال، پاساژ آزاد دوباره باز شد و کسبه به محل کار خود برگشتند. 
شـــهرداری، این نمونه را به عنوان یک نمونه موفق از ایمن ســـازی ساختمان ها 
مطرح می کند. ساختمانی که ۷۰ سال از عمر آن گذشته بود و با تمامیت خواهی 
مالک، زیر ملک ۷۰ ساله، ۳ طبقه منفی احداث شده بود ولی سرآخر با پیگیری 
قضایی، این ملک تعمیر و ایمن شد و توانست از وضعیت بحرانی خارج شود. 
پاســـاژ علاءالدین هم جزء ساختمان های بحرانی منطقه۱۱ بود. برای اینکه یک 
 
ً
ساختمان از وضعیت بحرانی خارج شود، اقدامات اولیه ای باید انجام دهند. مثلا
باید ۱۰ اقدام مشـــخص انجام شود تا ساختمان از وضعیت بحرانی به وضعیت 
ناایمن تغییر وضعیت دهد. شهرداری منطقه۱۱ ادعا می کند پس از روی کارآمدن 
دوره جدید مدیریت شـــهری، مالک پاساژ علاء الدین بالاخره اطفای حریق را 
در ساختمان نصب کرد، سیم کشـــی های نامناسب را اصلاح کرد، کیسه های 

آتش نشـــانی را نصب و راهبند هایی نیز در ساختمان گذاشت. آتش نشانی اعلام 
کرد ساختمان دیگر بحرانی نیست، اما این ساختمان هنوز ایمن نشده است. 

   شهردار ناحیه۱ منطقه۱۱: به دلیل نمای غیرایمن
علاءالدین در کمتر از ۳ دقیقه می سوزد

فرداد عدالتخواه، شهردار ناحیه۱ منطقه۱۱ در گفت وگو با »فرهیختگان« به پیشینه 
ماجرا ها و دلایل تخلف و عدم همکاری مالک علاءالدین اشاره کرد و گفت: »سال 
گذشته، هم زمان با آتش سوزی در بیمارستان گاندی و تخریب نمای ساختمان 
آن، شـــهردار منطقه که دغدغه ای جدی در حوزه ایمنی داشت، متوجه وضعیت 
بحرانی پاساژ علاءالدین شد. به او اطلاع دادیم که طبق گفته مدیرعامل سازمان 
آتش نشانی، ساختمان علاءالدین در کمتر از سه دقیقه می سوزد و به خاکستر تبدیل 
می شـــود. جدا از مشکل کامپوزیت، در داخل ساختمان، پله برقی ها استاندارد 
نیستند، پله های فرار ایمن نیستند و اگر کسی بخواهد از آن ها فرار کند، به احتمال 

زیاد در حین فرار آسیب می بیند.«

ظرفیت تردد علاءالدین تنها هزار نفر است؛
اما روزانه بیش از 10 هزار نفر در آن تردد می کنند

او ادامه داد: »جدا از این مشـــکلات، ســـازه این ساختمان ناایمن است. وقتی 
یک ساختمان از نظر مهندسی ساخته می شود، یک ظرفیت تردد برای آن تعیین 
می شـــود. به عنوان مثال، پاساژ علاءالدین زمانی که ساخته شد، ظرفیت تردد 
روزانه اش حدود هزار نفر بود. اما امروزه وضعیت این ســـاختمان در حالتی قرار 
دارد که تردد روزانه آن به بیش از ۱۰ هزار نفر رســـیده اســـت. دلیل این افزایش 
تردد این اســـت که هر واحد تجاری به چند نفر اجاره داده شده است. درواقع، 
یک واحد تجاری به جای یک نفر، به ۶ نفر اجاره داده شـــده که هرکدام مشغول 
به کار خودند. این افزایش جمعیت در واحد ها باعث شده تا ظرفیت سازه ای که 
در ابتدا برای هزار نفر طراحی شـــده بود، به ۱۰ هزار نفر برسد و ساختمان را از 

نظر ایمنی غیرقابل استفاده کند.«

ماجرای طبقه هفتم علاءالدین و برنده شدن حقوقی شهرداری منطقه11 
عدالتخواه افزود: »البته شـــهرداری در این زمینه هیچ گونه دخالتی در سازه 
ندارد و مسئولیت بر عهده نظام مهندسی است. مهندسان عمرانی که تخصص 
دارند، بار ها اعلام کرده اند ســـاختمان مشکل دارد. شهرداری در سال های 
گذشـــته برای طبقه ۷ پاساژ علاءالدین جواز ساخت صادر کرده بود، اما در 
ادامه با اعتراضاتی روبه رو شـــد. شـــهردار منطقه در سال ۱۴۰۰ اعلام کرد 
با توجه به وضعیت ســـازه، این ساختمان قادر به تحمل اضافه ساخت طبقه 
هفتم نیست و اگر چنین کاری صورت گیرد، ساختمان در معرض خطر قرار 
می گیرد. این موضوع منجر به یک دعوای حقوقی بین شـــهرداری منطقه۱۱ 
و مالک شـــد. مالک شکایت کرد و شهرداری خواستار ابطال جواز ساخت 

طبقه هفتم شـــد. در نهایت، شهردار منطقه۱۱ تمامی دادگاه ها را پیگیری و 
جواز صادرشده را باطل کرد.«

شـــهردار ناحیه۱ منطقه۱۱ ادامه داد: »نه تنها از ساخت جلوگیری کردیم، بلکه 
جواز را باطل کردیم و در دعوای حقوقی برنده شدیم. علاوه بر این، آن ها شروع 
به ســـاخت روی طبقه ۷ کردند و میلگرد و وسایل را روی پشت بام گذاشتند. ما 
آن ها را مجاب کردیم تمام ســـازه ها را تخلیه کنند و از روی پشت بام ساختمان 
علاءالدین همه چیز تخلیه شـــد. بعد از اینکه تخلیه شد، یک مدت اوضاع آرام 
و امن بود تا اینکه پرونده پاســـاژ علاءالدین دوباره باز شـــد و او در سال ۱۳۹۱ 
جواز ساخت برای ۶ پاســـاژ گرفت. وقتی ساخت وساز می کنید، باید به تأمین 
پارکینگ هم فکر کنید، چه بخواهید دو طبقه بسازید و چه مانند آقای علاءالدین 
بخواهید پاساژ بسازید. در گذشته، در شهرداری تهران پارکینگ ها فروخته می شد. 
برخـــی افراد هم که پارکینگ تأمین نمی کردند، تخلف می کردند و بعد پولش را 
پرداخت می کردند، اما بعد از افزایش جمعیت و ترافیک زیاد، شـــهرداری گفت 
باید پارکینگ ها را تأمین کنید. به ویژه در مرکز شهر و منطقه۱۱ که دارای ۲ میلیون 
جمعیت شـــناور است و محدوده پرتردد داریم، مانند منیریه، انبار نفت و... این 

مسئله اهمیت بیشتری پیدا می کند.«

مالک علاءالدین حتی به تعهد ساخت پارکینگ هم عمل نکرده است
عدالتخواه افزود: »مالک علاءالدین در ســـال ۱۳۹۱ شش پاساژ ساخته و تعهد 
محضـــری داده که پارکینـــگ را در مکان دیگری تأمین کند. او برای این کار، در 
نوفل لوشـــاتو یک زمین خرید و برای احداث پارکینگ جواز ساخت گرفت. این 
جواز از ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۵ اعتبار داشت و بعد از ۱۳۹۵ منقضی شد. تا به امروز، 
تنها اســـکلت سازه در این زمین ساخته شده است، درصورتی که او باید ۱۳۸۷ 
پارکینگ به شهر تحویل می داد اما تا به امروز هیچ پارکینگی تحویل نداده است. 
از ســـال ۱۳۹۱ تا حالا ۱۳ سال است که پارکینگ های تعهدی خود را نساخته. 
همچنین بیشـــتر از ۳۰۰ پارکینگ برای بازار موبایل علاءالدین که او تعهد کرده 

و هنوز اجرا نکرده، بر دوش شهرداری است.«
عدالتخواه ادامه داد: »علاوه بر تخلفات مربوط به پارکینگ، او تخلفات دیگری 
هم در حوزه شهرســـازی دارد، ازجمله نیم طبقه های غیرمجاز که همگی تحت 
ماده ۱۰۰ قرار گرفته اند. این موارد در حال حاضر در دست پیگیری است و باید 
مانند هر شـــهروند دیگری، حقوق شهروندی و شهری را رعایت کند. در کنار 
این تخلفات، نمای ســـاختمان هم مشکل دارد و این مشکلات با اخطار های 
شهرداری حل نشده است. در دی ماه سال گذشته، شهرداری از او خواست که 
نما را ایمن کند، اما در حال حاضر تا الان هیچ اقدامی از ســـوی مالک صورت 
نگرفته است. داربستی که روی ساختمان به شکل غیراصولی نصب شده، بیش 
از یک سال است که در جای خود باقی مانده و هیچ اقدامی برای بهبود وضعیت 
صورت نگرفته است. در این مدت، شهرداری بیش از ۱۰ اخطار کتبی به مالک 

داده اما هیچ توجهی به این اخطار ها نشده است.«

مالک به حقوق شهروندی هیچ اهمیتی نمی دهد
شـــهردار ناحیه۱ منطقه۱۱ عنوان کرد: »شهرداری منطقه برای جلوگیری از ادامه 
تخلفات، در ابتدا اقدام به نصب نیوجرســـی ها در نزدیکی پاساژ علاءالدین کرد 
تا از تـــردد غیرمجاز جلوگیری کند اما این اقدام تنها مرحله اول بود. در مرحله 
بعد، شهرداری نامه نگاری های رسمی به دستگاه های قضایی ارسال و اعلام کرد 
مالک همکاری نمی کند و هیچ واکنشی به حقوق شهروندی ندارد. در این نامه ها 
از مراجع قضایی خواسته شده اقدامات قانونی و قضایی در خصوص بستن پاساژ 
را انجام دهند. به این ترتیب، برای بستن پاساژ نیاز به حکم شورای تأمین و دستور 

قضایی است که شهرداری در حال پیگیری آن است.«
کید کرد: »پاســـاژ علاءالدین به هیچ وجـــه نباید از نظر ایمنی و  عدالتخواه تأ
شهرســـازی از کنترل خارج شود. از زمان مدیریت جدید شهرداری، او چندین 
بار تذکر گرفته است. مالک پاساژ در مصاحبه ای مربوط به دی ماه سال گذشته 
اعلام کرد طی ســـه ماه آینده این مشـــکل را حل خواهد کرد؛ اما از دی ماه سال 
گذشته تا دی ماه ۱۴۰۳، هیچ اقدامی برای رفع مشکل نمای ساختمان صورت 
نگرفته اســـت. داربست همچنان روی ساختمان قرار دارد و هیچ تغییر خاصی 
در وضعیت ســـاختمان مشاهده نمی شود. در این مدت، شهرداری حداقل ۱۰ 
اخطار کتبی به مالک داده اما هیچ توجهی به این اخطار ها نشده است. در نهایت، 
شـــهرداری منطقه ۱۱ طبق قانون موظف به پیشـــگیری از هرگونه زیاده خواهی 
و تمامیت خواهی اســـت. در حال حاضر اقدام بعدی شهرداری، طبق مراحل 
قانونی، پیگیری قضایی و قانونـــی خواهد بود. تمامی این اقدامات برای حفظ 
حقوق شـــهروندان و جلوگیری از مشکلات احتمالی در آینده انجام می شود و 

شهرداری منطقه از موضع خود کوتاه نمی آید.«

شایعه باج خواهی 50 میلیاردی شهرداری
او همچنین در پایان گفت: »برداشتن نیوجرسی ها به معنی این نیست که ما تحت 
فشار قرار گرفتیم. نصب نیوجرسی اقدام ثانویه شهرداری بود و شهرداری پیگیر 
 مقابل 

ً
اقدامات قضایی اســـت و اعلام کردیم مالک همکاری نمی کند و قطعا

تمامیت خواهی آقای علاءالدین می ایســـتیم. صبح مطلع شدیم مالک پاساژ 
علاءالدین با یکی از رسانه ها تماس گرفته و گفته از شما شکایت خواهیم کرد؛ 
چراکه در اخبار اعلام کردید پاساژ پلمب شده است و اینکه شهرداری از ما ۵۰ 
میلیارد باج خواســـته و پلمب پاساژ علاءالدین به دلیل ندادن این باج است. این 
موضوع ۵۰ میلیارد و موضوعات دیگر مالی مربوط به یکی دیگر از پرونده های 
آقای علاءالدین اســـت. او درخواست پروانه برای یک مجموعه دیگر داشت و 
باید ۵۰ میلیارد عوارض می داد، مانند هر شهروند دیگر. او همچنین اعلام کرده 
شـــهرداری ساعت ۲ شب نیوجرسی گذاشته و ساعت ۲ و ده دقیقه نیوجرسی را 
برداشته است. اما تصاویر موجود است و نیوجرسی تا ساعت ۹ صبح در پاساژ 
بود. واقعیت این است که این ۵۰ میلیارد نیز برای این ساختمان نیست و مربوط 

به سازه دیگری بود.«

اگر مشکلات فنی حل شود، رفع فیلتر تدریجی نزدیک است

زیرساخت؛ غول آخر فیلترینگ

ماجرای نصب نیوجرسی در ورودی پاساژ علاءالدین چه بود؟ 

اینجا در ۳ دقیقه پودر می شود
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ادامه از صفحه  ۱

حتی تسلیم شدن هم آدابی دارد
در داخل و خارج دولت، وضعیت کنونی با دوره پذیرش قطعنامه ۵۹۸ مقایسه می شود. 

در آن زمان، قطعنامه ۵۹۸ دو ســـال پیش از پذیرش، مطرح و بر سر آن چانه زنی شده 

بود. امروز، آن قطعنامه ای که قرار است پذیرفته شود، کجاست؟ هیچ پاسخی برای این 

سؤال وجود ندارد، حتی پس از پذیرش قطعنامه ۵۹۸، ایران با حمله مستقیم عراق و 

 با اعلام 
ً
منافقین مواجه شد، اما توانست از خود دفاع کند، بنابراین تصور اینکه صرفا

آتش بس بتوان تهدید ها را رفع کرد، بدون خلق ابزاری برای مقاومت، حتی با معیار های 

قطعنامه ۵۹۸ هم بی معناست. برخی چنان با هیجان درباره تسلیم صحبت می کنند که 

گویی تسلیم شدن کاری ساده است، اما حتی تسلیم شدن هم آدابی دارد. باید بدانید 

چه می خواهید، طرف مقابل چه می خواهد و آیا آنچه او می خواهد در دست ماست 

یا خیر؟ صرف تکرار اینکه »جام زهر بنوشید« یا »قطعنامه ای را امضا کنید که وجود 

ندارد« چیزی به ما نمی دهد. 

مسئله ما در FATF امتیاز دادن ایران نیست
ــم،  ــاب می آوری ــی به حس ــرف ایران ــات لازم ط ــزء اقدام ــی FATF را ج وقت

 اطلاعــی از پرونــده FATF نداریــم، یعنــی هنــوز هــم 
ً
نشــان می دهــد اساســا

ــل  ــن پلن را تکمی ــا اکش ــا م ــه آی ــت ک ــن نیس ــئله ای ــت مس ــم درنهای نمی دانی

ــیون را  ــه کنوانس ــا اینک ــده ی ــدار از آن باقی مان ــه مق ــا چ ــر ی ــا خی ــم ی کرده ای

الحــاق کرده ایــم یــا نــه. مســئله اصلــی ایــن اســت کــه حتــی پــس از انجــام 

ــا  ــا آمریکایی ه ــی رود و آنج ــه ICRG م ــی ب ــزارش ارزیاب ــات، گ ــن اقدام ای

ــما را در  ــت ش ــود وضعی ــوی بهب ــد جل ــلطند و می توانن  مس
ً
ــلا ــیا کام در آس

ــد.  FATF بگیرن

بنابرایــن موضــوع FATF در پرونــده معاملــه میــان ایــران و آمریــکا، امتیــازی 

نیســت کــه قــرار باشــد مــا بــه آن هــا بدهیــم، بلکــه امتیــازی اســت کــه آن هــا 

گاهــی  بایــد بــه مــا بدهنــد تــا ایــن موضــوع حــل شــود. بــا ایــن ســطح از آ

نســبت بــه پرونــده، بــا ایــن میــزان دور بــودن از فضــای اجــرا و آخریــن لبه هــای 

پرونده هــا، پیشــنهاد مذاکــره حتــی بــه زیــان مذاکــره اســت. 

در نقد پیشنهادهای فانتزی امثال موسویان به دولت

کره را می سوزانید وقتی ایده ای ندارید، اصل میز مذا


